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دیروز پیش فروش تعدادی از خودروهای یک 
خودروساز انجام شــد، اما عرضه قطره چکانی 

خودرو برای مردم دردسر ایجاد کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر، با اعلام قبلی خودروسازان 
و وزارت صمت، پیش فروش خودرو برای متعادل  شدن 
قیمت در بازار دیروز انجام شد. در این طرح، سایپا اقدام 
به عرضه محصولات خود کرد، اما داستان همیشگی در 
پیش فروش های خودرو باز هم تکرار شــد که بسیاری 
از متقاضیان و مراجعان به ســایت این خودروســاز، 

نتوانستند درخواست خود را ثبت کنند.
بســیاری از افرادی کــه از دقایــق ابتدایی آغاز 
پیش فــروش  اینترنتــی خودرو بــرای ثبت نام تلاش 
کردند، موفق به ثبت نام نشــدند. در عین حال، بودند 
کسانی که کارت ملی های زیادی را اجاره کرده بودند 
تا شــاید بتوانند خودروی بیشتری پیش خرید کرده و 
سود بیشتری در آینده از آن خود کنند.آمارها حکایت 

از آن دارد که صبح دیروز شــش میلیون نفر به سایت 
این خودروســاز مراجعه کردند تا بلکه خودرو بخرند 
و از محل حاشــیه بازاری که این روزها از بی تدبیری 
دستگاه های مسئول و سیاســتگذار وجود دارد، سود 
ببرند؛ طبق اعلام این خودروساز،  700 هزار درخواست 
صبح دیروز در ســایت پیش فروش، ثبت شده است.

این خودروســاز تعداد محدود 50 هزار دستگاه و تنها 
مدل های محدودی از تولیدات خود را عرضه کرده است 

و هیچ خریداری تا یکسال حق فروش آن را ندارد.
البته به نظر نمی رسد در این وضعیت بازار و تقاضای 
سیری ناپذیری که برای خودرو بوجود آمده، با عرضه 

این تعداد خودرو تحول جدی ایجاد گردد.
این میــزان از عرضه خودرو در حالی اســت که 
مدیرعامل سایپا دو روز پیش گفته بود: »9 هزار خودرو 
تنها تولید سه روز کاری گروه خودروسازی سایپا است 
که اصولا امکان احتکار آن وجود ندارد.«یک ســوال 

اساسی این است که اگر اینقدر توان تولید وجود دارد، 
چرا فقط 50 هزار خودرو )یعنی چیزی کمتر از تولید 

20 روز( برای فروش عرضه شده؟
آیا خودداری از عرضه متناســب با تقاضای بازار با 
هدف رفع مسئولیت و با هدف افزایش قیمت نیست؟

از طرفی یکی از موانع افزایش قیمت در بازار خودرو، 
مقاومت شــورای رقابت بوده است ولی به تازگی وزیر 
صنعت، معدن و تجارت از حذف شورای رقابت از چرخه 
قیمت گذاری خودرو خبر داده است. خبری که دیروز از 

سوی معاون کمیسیون صنایع مجلس هم تایید شد.
بر اســاس این گزارش، همانگونه که خرید سکه و 
ارز و کالاهای ســرمایه ای دیگر این روزها بازار جذابی 
دارند، خودرو هم به یک خرید سرمایه ای تبدیل شده 
که خریداران آن را مردم عادی برای مصرف و گذران 
زندگی تشکیل نمی دهند، بلکه عمده پیش خریداران 
کسانی هستند که به دنبال حفظ دارایی خود و کسب 

ســود از آن هســتند و به قصد فروش، خودرو پیش 
خرید می کنند.

نکتــه حائــز اهمیــت در ایــن میــان مجموعه 
سیاستگذاری هایی است که اکنون برای بازار خودرو و 
تولید آن صورت گرفته و گویا خودروسازان هم بدشان 
نمی آید که از چنین وضعیتی سود ببرند، به خصوص 
اینکه تا همین چند وقت پیش، آنها با متوســل شدن 
به انواع و اقســام روش ها، تــلاش می کردند مردم را 
به پیش خرید خودروهای خود تشــویق کنند و حتی 
بخشــی از قیمت را هم به صورت اقساط از مشتریان 
دریافت می کردند؛ اما حال ورق برگشــته و شرایط به 
گونه  دیگری در حال رقم خوردن اســت؛ حالا مردم 
برای ثبت نام خودروهایی که با افزایش چشمگیر قیمت 
مواجه اســت، برای تحویــل در موعدی که تضمینی 
درباره آن نیســت، به هر دری می زنند و دست خالی 

بازمی گردند. 

به علت عرضه قطره چکانی

دست بسیاری از متقاضیان به خودروهای سایپا نرسید

گفت:  دریانوردی  و  بنادر  مدیرعامل سازمان 
بیمه های اتکایی خارجــی توقف فعالیت خود را 
به تحریم های نفتی موکول کردند که در صورت 
رفتن آنها بلافاصلــه بیمه های داخلی جایگزین 

آنها خواهد شد.
به گزارش خبرگزاری فارس، محمد راستاد در یک 
نشســت خبری درباره نحوه بیمه کشتی ها پس از آغاز 
دور جدید تحریم ها اظهارداشت: بیمه های P&I )اتکایی( 
موضــوع عدم حضــور در ایران را به تاریــخ 13 آبان و 
تحریم های دوم آمریــکا موکول کردند. ما این آمادگی 
را داریــم که به محض قطع بیمه های اتکایی خارجی از 
طریق بیمه های اتکایی داخلی پوشش P&I کشتی ها را 

اجرا کنیم.

وی در پاسخ به این سؤال که برنامه لاینرهای خارجی 
برای ورود به بنادر ایران در شرایط فعلی سیاسی کشور 
چگونه است، گفت: پس از برجام حدود 17 لاینر به بنادر 
ما وارد شدند که امروز اغلب آنها اعلام کرده اند که فعالیت 

خود را متوقف و محدود می کنند.
وی درباره موضوع کشــتی های صیــادی چینی و 
فعالیت آنها در آب های ایران گفت: کشتی های صیادی 
چینی در ســه مدل اجاره زمانی، اجاره سفری و اجاره 

کامل قرار دارد و ما حق پرچم به آنها می دهیم.
مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی از برگزاری 
مراســم روز جهانی دریانوردی در روز 17 شــهریورماه 
امسال خبر داد و افزود: در این مراسم دبیرکل سازمان 
جهانی دریانوردی حضور دارد که برای اولین بار اســت 

به ایران ســفر می کند. حضور این فرد، فرصتی است تا 
توانمندی  ایران در عرصه فعالیت های دریایی به جهان 

معرفی شود.
راســتاد با بیان اینکه ایران جزو اولین کشورهایی 
است که به سازمان جهانی دریانوردی ملحق شد، گفت: 
ما جزو 20 کشــور موثر جهان در این سازمان هستیم 
و توان تخصصی هیئت های تخصصی ایران در همیشه 

مورد توجه ارکان این سازمان بوده است.
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی افزود: ایران با 
دارا بودن 5700 کیلومتر ساحل، کشوری دریایی تلقی 
می شــود. ما 11 بندر تجاری و 60 بندر کوچک داریم 
و حــدود 100 هزار نفر دریانورد در ناوگان منطقه ای و 
اقیانوس پیمای ایران کار می کنند و سالانه 300 میلیون 

تــن انواع کالا از طریق بنادر ایران و حمل ونقل دریایی 
جابه جا می شود.راســتاد گفت: تاکنون 12 هزار میلیارد 
تومان سرمایه گذاری بخش خصوصی در پس کرانه بنادر 
محقق شده اســت. 400 میلیارد تومان پروژه در بندر 
امام خمینی افتتاح شــد کــه 50 درصد آن مربوط به 

بخش خصوصی بود.
وی افزود: امسال در بنادر تجاری تا تاریخ 12 شهریور 
61/7 میلیون تن کالا تخلیه و بارگیری شد که نسبت به 
سال قبل 9/2 درصد کاهش داشت. ضمن اینکه تا تاریخ 
مذکور در ســال جاری با کاهش 16/6 درصدی واردات 
غیرنفتی مواجه بودیم و به رقم 11/7 میلیون تن رسیدیم. 
در بخش صادرات غیرنفتی ها هم تا 12 شــهریور 1/2 
درصد کاهش داشتیم و به رقم 22/7 میلیون تن رسیدیم. 

مدیرعامل سازمان بنادر:

بیمه  اتکایی داخلی برای کشتی ها از آبان ماه جایگزین خارجی ها می شود

معاون امور گمرکی گمرک شــهید رجایی 
بندرعبــاس گفت: دو برند معروف پوشــک 
علیرغم تســهیلات ویژه ترخیص مواد اولیه 
حاضر نیستند کالای خود را اظهار و ترخیص 

کنند.
به گزارش گمرک ایران، احمدرضا کمان ترکی 
با اشاره به آخرین وضعیت ترخیص مواد اولیه پوشک، 
اظهار کرد: در حال حاضر دو شرکت بزرگ پوشک، 
مواد اولیه خود را اظهار نکرده اند و منتظریم که این 

اقدام صورت بگیرد.
وی با  اشــاره به اینکه یکی از این شرکت ها هزار 
و 855 تن مواد اولیه در 10 پارت و بارنامه پوشــک 
بهداشتی در بندر شــهید رجایی تخلیه کرده اما از 
اظهــار آن به گمرک خودداری کرده اســت، افزود: 
بــه دلیل تنگناهای به وجود آمده در بازار، به دنبال 

وضعیت کالاهای این شــرکت ها بودیم تا بتوانیم با 
آنهــا تعامل کرده و رایزنی کنیم تا کالاهای خود را 
از گمرک ترخیص کنند؛ چراکه چندین ماه اســت 
کالاهای آنها در بندر موجود اســت اما از اظهار آنها 

خودداری می کنند.
معــاون امور گمرکــی گمرک شــهید رجایی 
بندرعبــاس تصریح کرد: بالغ بر 40 روز اســت که 
بر اســاس دســتورالعمل 148 رئیس کل گمرک، 
شــرکت های تولیدی می توانند تا 70 درصد کالای 
خود را ترخیص کنند. در حال حاضر نیز شرکت های 
خودروســاز، مواد غذایی، نهاده های دامی این کار را 
می کنند تا زمانی کــه بتوانند کد رهگیری از بانک 

عامل دریافت کنند. 
کمان ترکی با بیان اینکه ما در گمرک چشم انتظار 
هستیم تا شرکت های بزرگ پوشک مواد اولیه خود 

را اظهــار کنند، گفت: طی ماه های اخیر، رئیس کل 
گمرک دســتور داده بود که بــرای همه تولیدی ها 
شــرایط ویژه و تســهیلات لازم در نظر گرفته شود 
تا بتوانند کالاهای خود را ترخیص کنند، اما ســؤال 
اینجاست که چرا این دو شرکت بزرگ، بارهای خود 

را اظهار نمی کنند؟ 
وی به دیگر شرکت بزرگ و معروف پوشک اشاره 
کرد و افزود:  در حال حاضر این شرکت 17 هزار تن 
خمیر کاغذ دارد که اظهار نکرده است؛ همچنین طبق 
آمار یک هزار تن پودر جاذب به کشور آمده که آن را 

نیز برای ترخیص اظهار نکرده است. 
به زور به نماینده این شــرکت گفتیم که کالای 
خــود را اظهار کند تا بتوانیم آن را ترخیص کنیم و 

به تولید و بازار برسد. 
این مقام گمرکی ادامه داد: همچنین دیگر شرکت 

معروف پوشک نیز 170 هزار تن کالا در 29 بارنامه به 
صورت فله در اختیار دارد که 27 کانتینر آن نوار کنار 
پوشک و 38 کانتینر خمیر کاغذ و 38 کانتینر نوار 
جاذب در گمرک دارند. با رایزنی های صورت گرفته 
نماینده این شرکت یک بخش از کالاها را اظهار کرد 

تا بتواند آن را ترخیص کند.
کمان ترکی در پاســخ به این ســؤال که گفته 
می شود مسئولان این دو شــرکت بزرگ، از فراهم 
بودن تسهیلات و ترخیص 70 درصد مواد اولیه تولید 
خبر نداشته اند، گفت:  این موضوع چیزی نیست که از 
افکار عمومی و رسانه ها و شبکه های مجازی دور مانده 
باشــد، در رسانه ملی و تمام رسانه ها، این مباحث و 
تسهیلاتی که گمرک قائل شده وجود داشته، بنابراین 
نمی توان این ادعا را پذیرفت چون دیگر شرکت ها در 

حال استفاده از این مزایا هستند.

گمرک:

دو برند بزرگ پوشک
 مواد اولیه شان را ترخیص نمی کنند!

شــکر  و  قند  تولیدکنندگان  رئیس انجمن 
گفت: سعی کرده ایم نیاز شکر را از محل تولید 
داخل تأمین کنیم، برخی دلالان شکر داخلی را 
خریداری می کردند که با ممنوعیت آ ن سعی در 

تنظیم بازار داخل داریم. 
بهمن دانایی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، در 
پاسخ به علت ممنوعیت صادرات شکر اظهار داشت: از 
آنجایی که تنظیم بازار این محصول بر عهده انجمن قند 
و شکر گذاشته شده 40 تا 50 روز پیش متوجه شدیم 
که به یکباره حجم زیادی از شکر در بازار ناپدید می شود 
و پس از تحقیقاتی که انجام دادیم، متوجه شدیم که 
عــده ای دلال با افزایش نــرخ ارز روی به جمع آوری 

شــکر از سطح بازار آورده و آن را به کردستان عراق و 
کشورهای آسیای میانه از جمله ازبکستان و ترکمنستان 

صادر می کنند.
وی در توضیــح این موضــوع گفت: صادرات چیز 
بدی نیست، اما باید این نکته را هم یادآور شد که هر 
سال در کشور دو میلیون و 200 هزار تن شکر مصرف 
می شود که دو میلیون تن آن سال گذشته از محل تولید 
داخل تامین شد، مضاف بر آنکه دولت شکر را جزو 25 
قلم کالای اساسی در نظرگرفته که برای واردات آن ارز 
یارانه ای 4200 تومانی اختصاص می دهد، به تعبیر دیگر 
عده ای از این طــرف تولید داخل را صادر می کنند و 
پول آن را در جیب می گذارند و از آن طرف باید دولت 

ارز یارانه ای بدهد تا شکر وارد شود. در حالی که بخش 
اعظمی از نیاز را خودمان می توانیم تامین کنیم. 

رئیس انجمن تولیدکنندگان قند و شکر افزود: همان 
40 روز پیش نامه ای به وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و وزارت جهاد کشاورزی نوشتیم و خواستار ممنوعیت 
صادرات این محصول شدیم تا در بازار داخل با مشکل 

مواجه نشویم. 
دانایی خاطرنشان کرد: از دو روز پیش تولید جدید 
شــکر را آغاز کرده ایم و امیدواریم امســال نیز بخش 

اعظمی از نیاز داخل را تامین کنیم. 
وی به مصرف کنندگان اطمینان خاطر داد که به 
اندازه نیاز شــکر در انبارها موجود است و گفت: اول 

شهریورماه بیش از 530 هزار تن شکر در انبارها وجود 
داشت و پیش بینی می کنیم، امسال در بخش چغندر 
قند هم مانند سال گذشته تولید شکر داشته باشیم، اما 
در بخش نیشکر به دلیل کمبود آب در استان خوزستان 
بخشی از مزارع نیشکر آسیب دیده و ممکن است کمی 

با کاهش تولید در این بخش مواجه باشیم. 
رئیس انجمن تولیدکنندگان قند و شــکر درمورد 
قیمت شــکر اظهارداشــت: شــکر به صورت کیسه 
50 کیلوگرمــی به قیمت هر کیلــو 2720 تومان به 
عمده فروشــان و صنایع شــیرینی و شکلات عرضه 
می شــود. گفتنی اســت، دیروز صادرات شــکر طی 

بخشنامه ای به گمرک ممنوع شد.

رئیس  انجمن تولیدکنندگان قند و شکر مطرح کرد

سودجویی دلالان به بهانه صادرات شکر!

یک کارشناس بازار ســرمایه گفت: به نظر 
می رسد تقاضا برای کالاهای فلزی )اعم از فولاد 

و میلگرد( سفته بازی است. 
مجتبی فریدونی در گفت و گو با خبرگزاری فارس 
با بیان اینکه هر گونه قیمت گذاری که بر اساس تعیین 
نرخ ســقف و یا کف باشد باعث اتلاف منابع و در علم 
اقتصاد مذموم اســت، اظهار داشت: در حال حاضر به 
واحدهای فولادســاز عنوان شده که با ارز چهار هزار و 
200 تومانی در بورس محصولات خود را عرضه کنند 
اما برای مواد اولیه این واحدها مثل نسوزها، فروسیلیس 
و ذغال ســنگ با ارز چهار هــزار و 200 تومانی مواد 
اولیه فروخته نمی شود و قدر مسلم با این قیمت نیز به 

مصرف کننده نمی رسد. 

وی افــزود: اگر فرایند نظارتی به گونه ای بود که با 
همان قیمت عرضه یا بــا فاصله پنج یا 15 درصدی، 
محصولات فلزی به دســت مصرف کننده می رســید 
می توان گفــت ارزش از تولیدکننده به مصرف کننده 
نهایی می رسد اما الان اینطور نیست و این محصولات 
در انبارها ذخیره و با تأخیر معنی داری به بازار عرضه 

می شود.
این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: تصمیم های 
خلق الســاعه و لحظه ای باعث شــده تا بازار همواره با 
ریسک مواجه شــود و انتظار می رود همانطور که ارز 
چهار هزار و 200 تومانی در سامانه نیما و سنا هیچ گاه 
در واقعیت وجود نداشت، قیمت های کنونی نیز فقط 

یک فرصت برای سوداگران باشد.

فریدونی اضافه کرد: قدر مسلم کسانی که میلگرد 
و آهن احتکار می کنند مطمئن هستند تا دو ماه آینده 
اتفاق هایی می افتد که می توانند بالاتر بفروشــند و در 
نهایت این ضرر را تولید کننده و مصرف کننده باید بر 
دوش بکشد. وی با بیان اینکه کالای بنگاه هایی همچون 
شرکت ذوب آهن را هم اکنون واسطه ها در بورس کالا 
می خرند، گفت: به نظر می رســد تقاضا برای کالاهای 
فلزی سفته بازی اســت چون از رونق ساخت و ساز و 
پروژه های عمرانی خبری نیست؛ بنابراین عده ای میلگرد 
می خرند و فولاد ممکن است روی دست آن ها بماند اما 
چــون موج افزایش قیمت به راه افتاده عده ای نیز این 
محصولات را می خرند؛ واقعیت این است که تقاضای 
واقعــی موثری در بخش واقعی اقتصاد برای میلگرد و 

آهن وجود ندارد.
این کارشــناس بازار سرمایه بیان کرد: الزام عرضه 
کالا با قیمت ارز چهار هزار و 200 تومانی برای مدت 
محدودی است که سوداگران می دانند موقتی است و 
بزودی تمام می شــود بنابراین هر کس توانست از این 
موقعیت استفاده کند برنده خواهد بود در غیراین صورت 
باید تاوان آن را بدهد. بنابراین از فرصت محدود الزام 
عرضه کالا با ارز چهار هزار و 200 تومانی می خواهند 

منفعت ببرند.
به گفته وی، عدم ثبات تصمیم گیری و قانون گذاری 
باعث می شود که ارز چهار هزار و 200 تومانی همانطور 
که در سامانه نیما نابود شد، بزودی نیز در بورس کالا 

کنار برود. 

یک کارشناس بازار سرمایه:

تقاضای فولاد و میلگرد در بورس کالا برای سفته بازی است

علیرغم تاکید دبیر شورای عالی فضای مجازی 
بر فیلتر شدن نسخه های فارسی تلگرام تا امروز، 
که بــه نوعی حمایت از پیام رســان های داخلی 
محسوب می شــد، مدیر پیام رسان آی گپ اعلام 
کرد فیلتر شدن این نســخه ها باز هم به تعویق 

افتاده است. 
به گزارش خبرگزاری تســنیم، در حالیکه فعالیت 
بدون فیلتر نسخه های فارسی تلگرام از جمله »هاتگرام« 
و »تلگــرام طلایی« کــه حکم فیلترشــکن را برای 
پیام رســان تلگرام دارند، باید براساس اظهارات قبلی 
دبیر شورای عالی فضای مجازی از امروز محدود شده 
و دسترســی آنها به تلگرام مسدود شود اما ظاهرا باز 
هم قرار است مردم با استفاده از این بسترها فیلترینگ 

تلگرام را به شکل قانونی دور بزنند. 

از زمانیکه حاکمیت تصمیم به فیلتر پیام رســان 
تلگــرام گرفت، برای بســیاری از کاربران این بســتر 
ســؤال ایجاد شــد که چطور هاتگرام و تلگرام طلایی 
همچنان امکان دسترســی به تلگرام را دارند و بدون 
هیچ فیلترشــکنی می توان با استفاده از آنها به تلگرام 

دسترسی داشت؟! 
با توجه به اینکه زمزمه های بســته شدن این دو 
بســتر در خرداد ماه ســال جاری به گوش می رسید 
اما ظاهرا در توافقات پشت پرده امکان دسترسی آنها 
به پیام رســان تلگرام تمدید شد، نگاه کاربران فضای 
مجازی به تحقق وعده دوم برای مقابله با این رفتار در 
تناقض با سیاست های کلان و شعارهای دولت است. در 
همین راستا، ابوالحسن فیروزآبادی؛ دبیر شورای عالی 
فضای مجازی مرداد ماه امســال خبر از آخرین مهلت 

برای فعالیت بدون فیلتر نسخه های فارسی تلگرام داد 
و گفت: »آخرین مهلتی که به هاتگرام و تلگرام طلایی 
داده ایم 15 شهریور ماه است.« در حالیکه وی صراحتا 
اعلام کرد از 15 شــهریور ماه به بعد هاتگرام و تلگرام 
طلایی باید به پیام رسان 100درصد بومی تبدیل شوند 
اما محمدرســول کاظمی؛ مدیر پیام رسان آی گپ که 
چندی پیش پروسه فنی دور زدن فیلترینگ تلگرام را 
توسط هاتگرام و تلگرام طلایی تشریح کرده بود، دست 
به انتشــار توییتی قابل تأمل زد. وی از سرمایه گذاری 
کلان برای خرید ســرور و اجاره دیتاسنتر اختصاصی 
برای ایجــاد آمادگی این پیام رســان در زمان فیلتر 
دسترســی هاتگرام و طلاگرام خبر داد و نوشت: الآن 
می گویند که رئیس  قوه قضائیه می گوید آنها را نبندید 
و به آنها وقت بدهید. مدیر پیام رسان آی گپ با تأکید 

بر اینکه پیام رســان های داخلی می توانند اما بعضی ها 
نمی خواهند، به کنایه نوشــت: این همه سال زحمت 
کشــیدیم اما آخرش می گویند شما نمی توانید؛ الآن 
هم می گویند به نســخه های فارسی تلگرام که مربوط 
به یک شرکت دانش بنیان است وقت دهید زیرا بدون 

هیچ دانش و تخصصی فیلترشکن راه انداخته است! 
با توجه به اینکه شرکت »سرزمین راهکار هوشمند« 
که توســعه دهنده هاتگرام و تلگرام طلایی است روی 
سایتش نوشته است: »آسان کردن و در دسترس قرار 
دادن تکنولوژی برای ارتقای زندگی روزمره«، کاظمی 
به این قول هم ایراد گرفته و در کنایه ای توییت کرد: 
به نظرم مدیر این شــرکت باید بنویسد به فنا دهنده 
تولید داخلی، دور زدن قوانین، عبور راحت از فیلترینگ، 

کپی برداری، قدرتمند و پرنفوذ.

همزمان با عدم حمایت از پیام رسان های داخلی 

وعده فیلتر »هاتگرام« و »تلگرام طلایی« عملی نشد

قیمت کارخانه نوع خودروردیف
)ریال(

قیمت بازار 
)ریال(

224/920/000360/000/000پراید 1111

275/070/000400/000/000تیبا صندوقدار2

548/002/000880/000/000پژوپارس اتومات3

4GLX405 329/446/000545/000/000پژو

749/520/0001/380/000/000چانگان5

532/658/0001/070/000/000تندرپلاس اتومات6

1/397/600/0002/650/000/000مزدا 73

8S5 986/400/0001/670/000/000هایما

1/149/940/0002/220/000/000پژو 9208

500/000/000750/000/000اچ سی کراس10

11LX 335/354/000530/000/000سمند

206362/869/000600/000/000 تیپ 122

206419/427/000698/000/000 تیپ 135

427/631/000690/000/000 206 وی 148

207471/283/000900/000/000 دنده15

207543/619/0001/100/000/000 اتوماتیک 16

405/957/000720/000/000پژو پارس17

532/658/0001/050/000/000دنا پلاس18

546/440/0001/140/000/000رنوساندرواتوماتیک19

227/090/000330/000/000پراید 20131

مدیرکل دفتر بررسي و تعیین ارزش و تعرفه گمرک ایران از تشکیل 
۲۰۰ پرونده بیش  اظهاری ارزش کالاهای وارداتی در گمرک خبر داد. 

خداکرم اسکندری در گفت وگو با خبرگزاری فارس در پاسخ به این سوال 
که گمرک برای جلوگیری از بیش بود )بیش اظهاری( ارزش کالاها با توجه به 
 TSC نوسانات ارزی چه اقدامی انجام می دهد، اظهار داشت: با راه اندازی سامانه
در چند سال اخیر و شناسنامه دار کردن ارزش کالاها تقریباً عمده کالاهایی که 

وارد کشور می شود از قبل، ارزش آنها در سامانه مشخص است.
وی افزود:  بنابراین اگر ارزشــی از سوی صاحب کالا به گمرک اظهار شود 
که با ســابقه ارزش مندرج در بانک اطلاعات ارزش گمرک تفاوت دارد و ارز 

گرفتند در گمرک با مشکل مواجه می شوند.
مدیرکل دفتر بررسی و تعیین ارزش و تعرفه گمرک ایران ادامه داد: مراقب 
بیش برآورد کالایی که وارد گمرک می شود هستیم. تاکنون بیش از 200 مورد 
بررســی بیش بود ارزش کالا از طریق سامانه جامع گمرکی به بانک های عامل 

اعلام شده و اقدامات اولیه انجام شده و مراحل قانونی خود را طی می کند. 
اســکندری با بیان اینکه در بیش بود ارزش کالا، اول ابلاغیه به شــرکت 
می فرستیم بیان کرد: کالاهایی هستند که ثبت سفارش کردند و ارز هم گرفتند 
اما هنوز وارد گمرک نشــده اند؛ با توجه به اینکه زمان ثبت سفارش سه ماهه 
بوده و در مهلت پایانی به سر می برد که باید بانک مرکزی آنها را تعیین تکلیف 
کند.گفتنی است، این بیش اظهاری با هدف گران تر فروختن محصولات وارداتی 

توسط برخی واردکنندگان می باشد. 
وی افزود: البته طی جلسات مشترکی که با بانک مرکزی داشتیم و ارتباط 
سیســتمی که برقرار است مقرر شد فهرست اشخاص و یا شرکت هایی که ارز 
چهار هزار و 200 تومانی دریافت کردند در اختیار گمرک قرار گیرد تا ضمن 
بررسی افرادی که ارز گرفته، و در مهلت مقرر قانونی کالای خود را وارد نکرده 

اقدام قانونی لازم در خصوص اعاده ارز صورت گیرد.
به گفته این مقام گمرکی، مــواردی وجود دارد که ارزش کالای وارداتی 
با ســامانه ارزش گمرک مغایرت داشــته که آن را گزارش کردیم. در راستای 
مــاده 30 آیین نامه اجرایی قانون مقررات صادرات و واردات که وزارت صمت 
مسئول آن است از خروج ارز از کشور جلوگیری خواهد شد و جلوی بیش بود 
ارزش کالاها را می گیریم.اسکندری ادامه داد:  پیشنهاد را به وزارت صمت دادیم 
صورت جلسه و تفاهم نامه نیز منعقد شده تا اجرایی شود اما با وجود گذشت دو 

ماه از آن هنوز محقق نشده است.
قیمت دلار در بازار ثانویه 77۰۰ تومان است

در همین راســتا، مهدی کسرایی پور، مدیرکل سیاست ها و مقررات ارزی 
بانک مرکزی اظهار داشت: نیاز های ارزی بازار و عملکرد صرافی ها رصد و تامین 
می شود.به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، وی با حضور در بخش خبری 21 
شبکه یک سیما افزود: درباره تامین ارز برای کالاهای مورد نیاز کشور، آخرین 
تصمیم این بوده است که کالاها به دو دسته اصلی تقسیم شوند و از دو اولویت 
برخوردارند، اولویت نخست، دارو و کالاهای اساسی و مواد اولیه است که با نرخ 
مصوب چهار هزار و 200 تومان تا اردیبهشــت سال بعد تامین می شود. بقیه 
کالاها و خدمات در بازار دوم در بستر سامانه نیما عرضه می شود که متوسط 
نرخ از زمان شکل گیری این بازار تاکنون، یورو 9 هزار تومان و دلار حدود هفت 

هزار و 600 تا هفت هزار و 700 تومان بود.
مدیرکل سیاســت ها و مقررات ارزی بانک مرکزی ادامه داد: امروز رکورد 
عرضه ارز در این بازار از سوی صادرکنندگان غیرنفتی شکسته شد و 74 میلیون 

یورو با نرخ میانگین هشت هزار و 900 تومان عرضه شد.
کسرایی پور اضافه کرد: نیازهای واقعی ارزی توسط بانک مرکزی و سامانه 
نیما قابل تامین است و مشکلی وجود ندارد و روند معاملات رو به رشد بوده است.

منابع هندی گفتند در دور بعدی مذاکرات دهلی نو با واشنگتن، 
هند قصد دارد این نکته را که شدیدا به نفت ایران وابسته است 

برای آمریکا روشن کند.
به گزارش خبرگزاری فارس به نقل از اسپوتنیک، با وجود تلاش های 
متعدد هند برای کم کردن تحریم های آمریکا علیه ایران، دولت ترامپ هنوز 
مشخص نکرده است که به دهلی نو معافیت می دهد تا بتواند به خرید نفت 

از ایران و سرمایه گذاری در بندر چابهار ایران ادامه دهد یا نه.
در همین زمینه یک مقام هندی گفت: »ما روابط زیادی با ایران داریم. 
ما می خواهیم این نکته را که هند به شدت به نفت ایران وابسته است برای 
آمریکا روشــن کنیم. 83 درصد نفت ما از منابع خارجی تامین می شود و 
حدود 25 درصد این رقم از ایران وارد می شــود که منبعی قابل اعتماد و 
مقرون به صرفه است.«دور دوم تحریم های آمریکا علیه ایران در حالی از 
چهارم نوامبر اجرایی می شود که انتظار می رود به شدت به روابط تجاری 
ایــران و هند صدمه بزند. با این حال، دولت هند به پالایشــگاه های خود 
اجازه داده تا به واردات نفت از ایران با نفتکش ها و بیمه ایرانی ادامه دهند.

به گفته منابــع هندی، دهلی نو همچنین بــه وزرای خارجه و دفاع 
امریــکا خواهد گفت که تطابق لازم برای پالایش انواع دیگر نفت خام در 
پالایشگاه های هند نیازمند زمان، تلاش و منابع است. بیشتر پالایشگاه های 

هند از نفت خام ترش ایران استفاده می کنند.
در مذاکره بعدی هند و آمریکا در ســطح وزرا، سوشما سوآراج، وزیر 
امور خارجه هند و نیرمالا سیتارامان، وزیر دفاع این کشور حضور خواهند 
داشــت. این وزرا احتمالا اهمیت استراتژیک بندر چابهار برای هند را به 
آمریکا یادآوری خواهند کرد. چابهار زیر مجموعه موضوعات اســت. این 
بندر اجازه فعالیت های بشردوســتانه و توسعه ای در افغانستان را خواهد 
داد. چابهار نقش مهمی دارد و حقیقتا تنها برای هند یک بندر نیست که 

در آن سرمایه گذاری کرده است.

یک کارشــناس ارشد اقتصاد گفت: چین به اندازه کافی طلا 
ذخیره کرده است تا بتواند سلطه دلار را از بین ببرد.

به گزارش خبرگزاری فارس به نقل از راشاتودی، مکس کیزر معتقد 
اســت با توجه به اینکه کشــورهای جهان به دنبال استفاده روزافزون از 
ارزهای ملی خود در مبادلات تجاری به جای دلار هســتند و از طرفی 
قربانی ســلطه دلار و تحریم های آمریکا می شوند، می توانیم برای آینده، 

جهانی بدون دلار را متصور شویم.
وی در گفت وگــو با GOLDMONEY  تأکیــد کرد: آمریکا از دلار به 

عنوان یک سلاح استفاده می کند.
این کارشــناس اقتصادی معتقد است: آمریکا می داند که نظام مالی 
بین المللــی هنوز جایگزینی بــرای دلار ندارد، بنابراین از این مســئله 
سوءاســتفاده می کند.مک لئود اضافه کرد: آمریکا در حال مخابره پیامی 
به همه کشورهایی اســت که در مبادلات فرامرزی خود به دلار وابسته 
هستند و آن پیام این است که در واقع این روند امن نیست و کشورها به 

یک جایگزین دلار نیاز دارند.
وی اظهار کرد: چین به طور قطع حداقل در مبادلات با کشــورهای 

آسیایی به سمت استفاده از یوآن خواهد رفت.
این کارشــناس اقتصادی می گوید: چین مدت هاست که در حال بالا 

بردن ذخایر خود است تا بتواند از ارزش پول ملی خود حمایت کند.
مک لئود تأکید کرد: حجم ذخایر طلای چین بسیار بیشتر از هزار و 
842 تنی است که به صورت رسمی توسط دولت این کشور اعلام شده 
است.وی معتقد است: پکن از سال 1983 در تلاش است تا از دلار فاصله 
بگیرد و این احتمال وجود دارد که این کشور تاکنون حدود 20 هزار تن 
طلا ذخیره کرده باشد.مک لئود گفت: اگر چین استفاده از ذخایر طلای 
خود به عنوان پشــتوانه یوآن را آغاز کند، این مسئله می تواند به از بین 

رفتن سلطه دلار منجر شود.

رئیس  سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران گفت: خرید توافقی 
خرما هم از چند روز آینده در آبادان و خرمشهر آغاز می شود.

حســین شــیرزاد درباره افزایش قیمت شــیر خام به 2100 تومان 
اظهارداشت: در اواخر فصل تابستان عرضه شیر کاهش می یابد؛ اما تقاضا 
ثابت می ماند. البته این افزایش قیمت موقتی است. ضمن اینکه طبق تجربه 

سال های گذشته بعد از این فصل با کاهش قیمت مواجه خواهیم بود.
وی درباره ضرورت واردات شیر گفت: میزان کمبود به قدری نیست 
کــه بخواهیم نیازمان را بــا واردات تامین کنیم. ما در زمینه اصلاح نژاد 
دام و صنایع لبنی پیشرفت کرده ایم ضمن اینکه نژادهای دومنظوره نیز 

وارد بازار شده است.
مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ادامه داد: در 25 روز گذشته 
ما حتی یک لیتر شیر نیز خرید نکرده ایم و 97 درصد بازار شیر در دست 
بخش خصوصی است و تنها زمانی که با مازاد محصول مواجه می شویم و 
قیمت افت می کند برای حمایت از تولیدکنندگان ما به بازار ورود می کنیم.
شیرزاد خرید تضمینی خرما را غیر منطقی دانست و گفت: ما خرید 
توافقی این محصول را در دســتور کار داریم. وزیر جهاد کشاورزی با این 
مسئله موافقت کرده و دستورالعمل های آن نیز نوشته شده و قرار است 

طی دو روز آینده به امضای وزیر برسد.
وی با  اشــاره به اجرای این طرح در شــهرهای خرمشــهر و آبادان، 
اظهارکرد: پنج مرکز خرید راه اندازی شــده و بعد از امضای وزیر، خرید 
این محصول آغاز می شود. پیش بینی می شود شش تا هفت هزار تن خرما 
خریداری شود و با این خرید، قیمت محصول تا حدود 2900 تومان افزایش 
می یابــد و قیمت خرمای درجه 2 میزان 15 درصد کمتر از این میزان و 

درجه 3 نیز 30 درصد کمتر از آن است.
بــه گزارش خبرگــزا ری فارس، مدیرعامل ســازمان مرکزی تعاون 
روســتایی در بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره به انتقادات صورت 
گرفته از اقدام این سازمان در زمینه خرید زعفران گفت: ما سال گذشته 
68/5 تن زعفران خرید کردیم که 42 تن آن در بورس با عالی ترین شیوه 

و کاملًا شفاف با ارائه ضمانتنامه های بانکی به فروش رفته است.
شــیرزاد با  اشــاره به اینکه قیمت زعفران هم اکنــون به 605 یورو 
معادل هشــت میلیون و 15 تا هشــت میلیون و 30 هزار تومان رسیده 
اســت، گفت: هرچه قیمت زعفران به بهای منطقی آن نزدیکتر شود به 

نفع تولیدکنندگانی است که در مناطق کمتربرخوردار زندگی می کنند.
وی تصریح کرد: نظر اعضای شورای ملی زعفران در جای خود محترم 
است اما آنها باید بدانند که عصر مزیت های نسبی به پایان رسیده و عصر 
مزیت های رقابتی اســت. بازار باید شفاف باشــد و مکانیسم های بورس 
سبب بهبود و تقویت بازار زعفران می شود. این اقدام باعث تعادل بازار و 
فراهم سازی بستری برای برندسازی می شود و تجار سنتی باید این امر 

را بپذیرند و خود را مدرن کنند.
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